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La revolució del 36
» El Barcelonès Nord va sufocar inicialment el cop d’estat feixista del 1936, que finalment triomfaria

» Badalona i Santa Coloma van viure una revolta on el poder va quedar en mans dels obrers

3 | línianord.cat20 juliol 2017

La matinada del 18 de juliol del
1936, un nombrós grup de militars
va protagonitzar un cop d’estat
contra la República espanyola,
que va evolucionar en una Guerra
Civil i va desembocar en una dic-
tadura de 40 anys liderada pel ge-
neral Francisco Franco. Tot va
començar al Marroc, però a 2.500
kilòmetres de distància la reacció
antifeixista al Barcelonès Nord
va ser immediata, després que
els militars sortissin de les caser-
nes de Barcelona el dia 19.

A la comarca, com a bona part
de Catalunya, el sollevament no va
triomfar d’inici. A Badalona i San-
ta Coloma anarquistes, republi-
cans i comunistes eren majoria i
van fer-se amb el control de les ciu-
tats. D’una banda, es van crear els
Comitès de Milícies Antifeixistes,
que es van establir com a òrgans
de govern municipal. A Badalona
l’Ajuntament va continuar fun-

cionant paral·lelament, però amb
molt poc poder real, sota l’alcaldia
de Frederic Xifré, mentre que a
Santa Coloma el consistori es va
dissoldre i ERC, que governava, es
va integrar al comitè, que va ser
presidit per l’alcalde republicà Ce-
lestí Boada.

Mentrestant, començava la
persecució anticlerical i la majoria
de fàbriques quedaven sota con-
trol obrer. Molts dels amos d’a-
questes fàbriques, religiosos i gent
que s’identificava amb la dreta po-
lítica fugien o eren executats. Co-
mençava a caminar, doncs, una re-
volució en resposta al cop d’estat
que volia establir les bases d’un
nou ordre social.

TRAJECTÒRIA OBRERISTA
“Badalona era una ciutat industrial
de 40.000 habitants amb un fort
moviment obrer, on la CNT era
l’actor més fort i on la lluita de clas-
ses es vivia amb profunditat”, as-
senyala l’historiador badaloní,
Emili Ferrando, per a qui l’ame-
naça feixista del 1936 va ser el de-
tonant d’una revolta social que feia

temps que es coïa. Potser per això
el suport al cop d’estat va ser mí-
nim. Dels trenta requetès badalo-
nins que estaven convocats per l’e-
xèrcit a Barcelona per donar suport
a l’alçament, només n’hi van anar
quatre. En canvi, molts badalonins
i colomencs van desplaçar-se fins
a la caserna de Sant Andreu per es-
clafar l’aixecament militar. “El
van trobar buit i els militars amb
prou feines van resistir”, explica
l’historiador colomenc, Juanjo
Gallardo. 

A diferència de Badalona, San-
ta Coloma era una ciutat amb
poca indústria i on la CNT tenia or-
gànicament poca presència. La
resposta al cop d’estat, en aquest
cas, va venir de la Casa del Poble.
“Allà es concentrava l’anarquisme
local, tot i que en molts casos els
sindicalistes treballaven fora de la
ciutat”, apunta Gallardo. L’histo-
riador relata com els militants lli-
bertaris van ocupar els locals de la
Lliga Catalana del passeig Llorenç
Serra per evitar la possible adhe-
sió del partit a l’alçament.

A les dues ciutats, la CNT va re-

partir armes entre les seves bases.
Amb elles, les patrulles de control
s’encarregaven de vigilar les con-
nexions de la comarca amb Bar-
celona. Els anarquistes, especial-
ment el sector de la FAI, també va
protagonitzar la persecució cleri-
cal i la crema d’esglésies com la de
Santa Maria o Sant Josep a Ba-
dalona. Allà, el Comitè de Milícies
Antifeixistes va tancar al calabós
capellans i monges amb intenció
de protegir-los, segons explica
Ferrando.

Amb tot, el cop d’estat es va
viure amb relativa calma, tenint en
compte que no hi havia guarni-
cions militars a cap municipi. Tot
i això, molts van decidir marxar del
centre de les ciutats. “A Badalona
molts anaven a Pomar o a Canyet”,
diu Ferrando.

COL·LECTIVITZACIONS
Molts tampoc van anar a treballar,
coincidint amb la convocatòria
d’una vaga general. Quan va tor-
nar la feina, l’organització a les fà-
briques havia canviat radical-
ment. Totes aquelles de més de

100 treballadors van ser col·lecti-
vitzades i van passar a control dels
obrers. “A Badalona les fàbriques
metal·lúrgiques van començar a
produir armament”, explica Fe-
rrando, mentre que Gallardo re-
corda les col·lectivitzacions de
factories colomenques com Pa-
ñolerías Baró o Colorificio.

L’escola també es va convertir
en camp de batalla i els comitès
van apostar per l’educació com a
“pilar fonamental de la revolució”,
segons Ferrando, que considera
que l’any 36 va néixer una escola
“igualitària i de qualitat”. 

Amb tot, les morts al front
dels voluntaris joves que havien
anat a defensar la República i l’a-
vançament de les tropes feixistes
van acabar minant la moral de la
comarca i de tot el país. L’entra-
da de l’exèrcit al Barcelonès Nord
el gener de 1939 va posar punt  fi-
nal a l’experiment de canvi de
model social que ciutats com Ba-
dalona o Santa Coloma havien
impulsat i que finalment va re-
sultar ser efímer. Quedaven per
endavant 40 anys de franquisme.

Andreu Merino
BARCELONÈS NORD

La premsa de l’època es feia ressò del fracàs inicial del cop d’estat del 1936 a Catalunya. Foto: La Vanguardia

Reportatge
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Opinió

per Salvi Pardàs

Al president i vicepresidenta
d’Espanya, a les autoritats
militars de l’Estat espanyol,
perquè els quedi clar: mai no
se’n sortiran en el seu empe-
ny de sotmetre els catalans a
la força.

Catalunya s’ha construït
amb la suor i la sang de molts
andalusos, extremenys, ga-
llecs… que l’han sentida com
la seva (segona) pàtria. In-
dependentment de la legíti-
ma identitat de cadascú, la
gent d’aquest país té clares
tres coses:

1a. Som ciutadans lliures
d’una nació sobirana.

2a. Tenim un projecte com-
partit que es fonamenta en la
llibertat, la justícia, el benestar
social i els valors democrà-
tics.

3a. Mai no hem renunciat
a construir el nostre destí junts
i mai no hi renunciarem.

Dit això, vull dir-los molt
clar que defensaré, al costat de
la meva gent, els drets i lliber-
tats del meu país, igual com de-
fenso la integritat de la meva
família. Sense por i amb orgull.

Un diari participatiu

4Defensarem el país
Un diari plural

per Pol Carrion i Huguet

4Poder adquisitiu i independentisme

Després de set anys de procés
(si considerem la sentència de
l’Estatut que es produí l’any
2010 com el seu punt d’inici),
les diverses opcions polítiques
que hi ha a Catalunya han anat
construint tota una sèrie de mi-
tes al voltant del debat sobre la
independència de Catalunya,
amb l’objectiu més que proba-
ble de refermar els arguments
propis i reforçar idees precon-
cebudes que alimentessin
aquests arguments.

Un d'aquests mites que més
han estès les forces polítiques
contràries a la independència
és el següent: el suport a la in-
dependència està estretament
lligat al poder adquisitiu dels
individus. Segons aquest ar-
gument, com més elevada és la
capacitat adquisitiva d’una per-
sona, més elevada seria la pro-
babilitat que aquesta persona
fos partidària de la indepen-
dència de Catalunya. 

Aquesta idea ha estat ma-
nifestada, directament o indi-
recta, per persones d’ideologies
que van des de la dreta més
conservadora fins a l’esquerra
més "transformadora". En
aquest sentit, destaquen les
declaracions del líder del PP
català, Xavier García Albiol,
que fa un parell de mesos ma-
nifestava que “el procés inde-
pendentista només interessa a
l’elit burgesa catalana”. Per al-
tra banda, en una conferència
a principis d'aquest any Joan
Herrera indicava que la inde-
pendència no havia penetrat
entre la classe treballadora.
Es tracta d'un mantra que, en
certa manera, suposa una ac-

tualització de l'argument "so-
leturià" de l'origen burgès del
catalanisme.

Fins aquí el mite. Però, qui-
na és la realitat? Hi ha res de
cert en aquesta idea, o per
contra es fonamenta en una in-
ferència errònia. Fem una pe-
tita incursió a l'estadística.

Probablement el "coeficient
de correlació de Pearson" els
soni com a quelcom llunyà o,
fins i tot, desconegut. La idea,
però, és ben senzilla. Breu-
ment, es tracta d'un índex em-
prat en estadística per estudiar
quina relació hi ha entre dues
variables quantitatives. Aquest
índex pot adquirir valors entre
+1 i -1. Així doncs, i per sim-
plificar, si el valor és +1 signi-
fica que la relació entre les
dues variables és positivament
perfecta, cosa que implica que
si una augmenta, l'altra ho fa
també en la mateixa proporció.
Si el valor està entre +1 i 0 sig-
nifica que hi ha una correlació
positiva entre ambdues varia-
bles (quan una augmenta, l'al-
tra també ho fa, tot i que no en
la mateixa proporció). Si el
valor és zero vol dir que no
existeix una relació entre les
variables. Si el valor està entre
0 i -1 significa que hi ha una
correlació negativa entre amb-
dues variables (quan una aug-
menta, l'altra disminueix, tot i
que no en la mateixa propor-
ció). I, finalment, si el valor és
-1 vol dir que la relació entre
les dues variables és negativa-
ment perfecta, cosa que im-
plica que si una augmenta,
l'altra disminueix en la matei-
xa proporció.

Un cop sabem això, si aga-
fem les dades que ens ofereix
l'Idescat sobre renda familiar
disponible bruta per habitant
a cada comarca de Catalunya
(aquí) i les dades sobre el per-
centatge de vot que van obte-
nir JxSí i la CUP a cadascuna
d'aquestes comarques a les
eleccions del 2015 (aquí), i
en calculem la correlació, ob-
tenim un valor de -0,23. Què
vol dir això? Doncs significa
que sí que existeix una relació
entre la renda familiar dis-
ponible per habitant i el suport
a les opcions independentis-
tes, però que, atenció, aques-
ta relació és negativa, o el que
és el mateix, a més renda me-
nys suport a la independència,
no pas més.

Sorpresa. O no. En tot cas,
l'argument segons el qual a
menor renda menys suport a la
independència no pot ser sos-
tingut a nivell estadístic. Pos-
siblement l'equivocació par-
teixi del punt des del qual s'e-
labora aquesta idea (en quins
treballadors pensa l'unionisme
quan empra aquesta parau-
la?) o de l'espai geogràfic que
es pren com a referència (tam-
bé hi ha classe treballadora
més enllà de les grans urbs). 

Per tant, el fet que a dues
comarques com el Baix Pene-
dès i la Selva l'independentis-
me obtingués, respectivament,
un 39% i un 57% dels vots el
2015 dependrà de moltes va-
riables, però no de la renda (la
de totes dues és de 13.500 eu-
ros bruts anuals per habitant).

Reflexionem-hi, si us plau,
reflexionem-hi.

Actualitat a la xarxa

#EstrenaMoguda #MorBlesa #Clavegueres

@dherediac: Hi ha un periodisme que
et revisa els tuits. Sortosament, n’hi ha un
altre que investiga les #CloacasInte-
riorTV3.

@jordidelcor: Troben mort Miguel
Blesa, expresident de Caja Madrid. Si
haguessin fet cas al senyor Elpidio Silva,
estaria viu.

@trinitro: El documental sobre las cloacas
de Interior: el problema es que muchos lo
decodifican como acciones del PP y no
de un estado.
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Parlen els
veïns

Silvia
“La qüestió és com
hauria de col·labo-
rar-hi. Jo veig bé
que el poble deci-
deixi, però tot és
molt complicat. No
crec que el referèn-

dum sigui il·legal i s’ha de preguntar a la
gent si vol o no la independència. En qual-
sevol cas, l’Ajuntament ha de col·laborar”.

Juan
“Jo crec que l’A-
juntament sí que
ha de col·laborar
amb l’organització
del referèndum de
l’1 d’octubre i cedir
els seus locals per

ajudar. Em sembla bé que es faci aquest
referèndum i que la gent voti si vol que
Catalunya sigui independent o no”.

Nieves
“Jo estic en contra
de la independència
i no vull que es faci
el referèndum per-
què això fa que la
gent es baralli. No
crec que l’Ajunta-

ment hagi de cedir locals ni hagi de
col·laborar amb l’organització del refe-
rèndum de l’1 d’octubre”.

Pedro
“Jo crec que sí. Tot
Catalunya vol sa-
ber l’opinió dels
seus ciutadans. Ba-
dalona és la tercera
ciutat del país i, per
tant, hi hauria de

col·laborar. No crec que el referèndum
suposi cap conseqüència per als treba-
lladors de l’Ajuntament.

L’Ajuntament de Badalona hauria de col·laborar amb el referèndum de l’1-O?
per Andreu Merino

@contrastado: Cuando Pere Soler era el
responsable de prisiones, los presos
hicieron las urnas del 9N. Ahora es respon-
sable de los Mossos. Harán las del 1-O?

@15MpaRato: La muerte extingue la 
responsabilidad penal de nuestras causas
contra Miguel Blesa, pero no convierte a
nadie en inocente. Seguimos trabajando.

@eduardvoltas: Manca de garanties és
que et diguin que no pots exercir el teu
dret fins que te'l reconeguin els amos de
la claveguera. #CloacasInteriorTV3.

Opinió en 140 caràcters

Un diari obert

En els últims dies diversos conse-
llers de la Generalitat han estat cessats
o han dimitit per no voler saltar-se la
llei, o més aviat per les previsibles con-
seqüències personals i patrimonials
que tindria saltar-la. En el Departa-
ment d’Interior, a més del cessament
del Conseller, han dimitit el director
dels Mossos d'Esquadra i el director
del servei català d'emergències. El
nou director dels Mossos va escriure
en el seu Twitter “em feu pena tots els
espanyols”. És vergonyós que el di-
rector de la Policia de Catalunya in-
sulti a més de la meitat dels catalans,
si no a tots. Evidentment no mereix el
lloc que ocupa, ja que els jutges i po-
licies han de ser rigorosos en el res-
pecte a les lleis i a les persones. 

Fins ara, per prudència per part de
l'Estat democràtic i per interès dels in-
dependentistes, el tema que s'ha ano-
menat “procés”, s'ha tractat com un
conflicte entre Catalunya i Espanya,
però la realitat és diferent, el conflic-
te és essencialment entre catalans
separatistes i catalans unionistes. I si
no ha estat vist així és perquè des dels
constitucionalistes s'ha vist en part el
procés com un moviment nacionalis-
ta aliè a la realitat del món global en
el qual vivim. 

El Govern de la Generalitat com-
post per persones radicalitzades va per
un camí que porta a un precipici. Al-
guns dels quals formaven part direc-
ta o indirectament d'aquest govern ja
han decidit apartar-se d'aquest camí.

Esperem que la boja obsessió d'un go-
vern radical s'esvaeixi en sospesar
les conseqüències de tanta irrespon-
sabilitat. Desafortunadament, aquest
grup de persones que governen Cata-
lunya d'una manera fanàtica, ape-
gats a les butaques del poder des de
dècades, no entenen que hi ha moltes
maneres de ser català i que el respec-
te a aquesta diversitat, a la llei i als
seus procediments és l'única manera
d'assegurar la convivència.

En l'últim Ple de l'Ajuntament de
Badalona, el grup de Ciutadans va pre-
sentar dues mocions per millorar la
vida dels veïns de Badalona. Aquestes
mocions no tenien ideologia, com la
majoria dels problemes i solucions re-
als, i van ser aprovades. La primera
moció demanava que se senyalitzes-
sin adequadament els desperfectes en
les calçades i les voreres i que es re-
parin urgentment els sots, sobretot
aquells que suposen un perill d'acci-
dent. La segona instava el govern a
ampliar l'obertura de les biblioteques
municipals en èpoques d'exàmens i
festius i a convenir amb els treballa-
dors d'aquestes instal·lacions i la Di-
putació Provincial de Barcelona un ca-
lendari laboral que permetés ampliar
aquest horari d'obertura. Curiosa-
ment el govern municipal va culpar
l'Estat espanyol per justificar no po-
der ampliar l'horari d'obertura de les
biblioteques (una manera habitual
de fugir d’estudi, ja que l'Estat no té
competències en el tema).

per Juan Miguel López (Ciutadans Badalona) per Álex Pastor (PSC Badalona)

El retorn del president Tarradellas, des-
prés de les eleccions democràtiques del
juny de 1977, va simbolitzar el trenca-
ment definitiu amb el règim franquista
i l’inici de la recuperació de les institu-
cions d’autogovern, plasmades poste-
riorment en la Constitució de 1978 i l’Es-
tatut d’Autonomia de 1979. 

Més de 35 anys després, els Socia-
listes al govern de la Generalitat vam im-
pulsar un nou Estatut d’Autonomia 
l’any 2006, intentant donar curs a una
demanda de més autogovern i millor fi-
nançament. L’Estatut va ser votat en re-
ferèndum per la ciutadania catalana, ela-
borat i aprovat al Parlament i, poste-
riorment, negociat i aprovat per les
Corts Generals. A Badalona, el nou Es-
tatut va ser recolzat per més del 74% de
la ciutadania.

No obstant això, la frontal oposició
del PP de Rajoy i Albiol a l’Estatut, i la
sentència del Tribunal Constitucional,
van alterar allò que havia votat la ciu-
tadania, van acabar per desbaratar l’in-
tent de renovar el pacte dels anys 1978
i 1979, i va significar la llavor de la si-
tuació actual que viu Catalunya.

Aquella llavor ha esdevingut una
greu crisi institucional, amb l’intent de
convocar un referèndum sobre la inde-
pendència: unilateral, il·legal, sense ga-
ranties democràtiques, previst per al prò-
xim 1 d’octubre. 

La degeneració democràtica ha ar-
ribat a tal punt que aquesta setmana ens
hem trobat a Badalona, i diverses ciutats
més, una campanya ideada pels inde-
pendentistes amb pòsters del dictador
Franco. Una imatge absolutament des-
agradable, tenint en compte que molts
dels nostres avis, alguns encara vius, van
patir la repressió franquista, alguns van
ser assassinats, i molts es troben des-
apareguts en fosses comunes i cunetes.

La banalització del franquisme i dels
règims totalitaris no semblen la millor

manera d’eixamplar la base sobira-
nista… O potser és la deriva autoritària
natural de la revolució dels somriures…
Situar-nos al costat franquista a tots
aquells (més de la meitat de catalans i
catalanes) que no pensem que el full de
ruta de JxSí i la CUP sigui adequat, no
sembla la millor carta de presentació de
l’autodenominada radicalitat demo-
cràtica.

A Badalona els Socialistes hem par-
lat clar i hem aconseguit, mitjançant la
nostra moció aprovada al darrer Ple, po-
sicionar l’Ajuntament en contra d’un re-
ferèndum il·legal, i hem obligat a cons-
tatar que no existeix democràcia ni Es-
tat de Dret, sense respectar la legalitat.

Però també som conscients que cal
superar l’enfrontament entre l’immo-
bilisme del govern central i la deriva in-
dependentista unilateral, que cal obrir
un nou escenari de diàleg i propostes
concretes que, com és sabut, al nostre
parer, ha de culminar en una reforma
federal, que permeti el reconeixement
de la plurinacionalitat de l’estat, i unir
un profund autogovern de les entitats
territorials amb la unitat d’Espanya,
sense afectar la sobirania del poble es-
panyol ni la igualtat de drets entre tota
la ciutadania. És per això que PSC i el
PSOE hem presentat la declaració de
Barcelona, el veritable i únic full de ruta
del pacte i del diàleg, agradi més o agra-
di menys.

Els Socialistes durant la democrà-
cia hem articulat a Catalunya, des de to-
tes les institucions que hem governat i
governem, la cohesió social i la defen-
sa de justícia social i del reconeixement
nacional. Amb diàleg, molt diàleg, i sen-
tit de país vam aconseguir que els ca-
talans votéssim i aprovéssim tots en re-
ferèndum un nou estatut. Ara ens hi
tornem a posar de nou, i us asseguro
que igual que l’any 2006, només el dià-
leg portarà a la solució.

4Fora de la llei 4Diàleg
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@leotaxil: Els comuns no piulen res de
les clavegueres de l'Estat espanyol amb
qui obliguen a confederar-nos i Iceta,
mentrestant, mira Goldfinger. 

@misjosep: L'Iceta va preferir veure
"Goldfinger" abans que "Las cloacas de
Interior". Ho entenc, els socialistes
coneixen el tema a la perfecció. 

@JorgerBustos1: Un 9-N sale por 5 mil-
lones. A pagar entre Mas, Homs, Rigau y
Ortega, dice un auto del Tribunal de Cuen-
tas. Sin tanque. Transferencia y listo. 

Opinió en 140 caràcters

Un diari compromès

És conegut que José Maria Aznar va
voler institucionalitzar la invariabilitat
de les fronteres dels estats de la UE en
el moment que aquests mateixos estats
es preparaven per signar el ja llunyà
Tractat de Niça. La cosa no prosperà en
bona mesura degut a la impractibilitat
de semblant mesura, de nul·la tradició
democràtica i inconsistent segons la
particular evolució històrica del nostre
continent. En aquell temps, fi dels
noranta del proppassat segle, un antic
ministre alemany democristià Volker
Ruhle ho expressà de manera molt con-
cisa i pedagògica: com podem renun-
ciar al dret d'autodeterminació si en
virtut d'aquest dret Alemanya ha estat
reunificada! Molt fàcil d'entendre.

Potser precisament pel dol que
causà en alguns ambients el punt final
de l'experiència funesta de la RDA, ara
a casa nostra lamenten alguns antics
comunistes que el poble català pugui
votar el seu futur lliurement, de nou
servint-se del famós dret d'autode-
terminació dels pobles. Ja se sap que
comunisme i llibertat, o democràcia,
mariden amb dificultat i que les deci-
sions, en el parer de les ments més au-
toritàries, com més jeràrquiques i cen-
tralitzades millor. Una sentència com
aquesta que, volent honorar la veritat
en teoria i praxi, tant pot ser pronun-
ciada per un falangista com per un co-
munista. Dels qui es pot afirmar amb
plena convicció, que foren enemics en
els temps de guerra i pactistes en els de
la pau. “Mejor roja que rota o azul que
rota”, deuen pensar des del sector
més espanyolista dels Comuns.

Hi ha gent a Catalunya, i ja no diem
a Espanya, que encara creuen amb allò
de mort el gos, morta la ràbia. Així alguns
pregonen que un cop mort el dictador to-
tes les seves comeses o assoliments va-
ren desaparèixer d'arrel d'un dia per l'al-
tre. Un deliri del cap i del cor ens pot por-
tar a creure amb semblant miratge,
però la realitat és que quaranta anys de
franquisme tenen unes conseqüències i
unes derivades que van molt més enllà
de la vida del Caudillo. I avui a Catalu-
nya, com no podia ser d'altra forma, ho
vivim amb més intensitat que qualsevol
altre punt de l'Estat espanyol.

Amb aquestes, que alguns comu-
nistes vells amb el càrrec de cons-
ciència de les traïdories viscudes, ex-
ercides i beneïdes pels qui eren els
seus líders en el moment del decés de
Franco i de l'arribada de la dita de-
mocràcia, ara volen repetir la menti-
da de la traïció al poble -català- i dis-
fressen amb arguments bizantins i
barrocs allò que es fa injustificable: dir
No a les urnes que vol posar el nos-
tre Govern. És una fugida endavant,
típica de règims totalitaris com els fei-
xistes o els comunistes, en la cohe-
rència de la mentida i la falsedat i en
un sentit altament maquiavèlic i ma-
nipulador de la politica i de la vida. No
tenen la humilitat, que alguns dels
seus sí han demostrat, de reconèixer
el parany i la trampa que pararen al
poble quan entre ruptura democràti-
ca -que recollia el dret a l'autodeter-
minació- i reforma continuista tími-
dament democratitzadora optaren
per la comoditat de la segona de les
opcions. Potser alguns no ho feren per
interessos i sí per por, erràtica estra-
tègia o falsa creença, però que ara no
ens vinguin a donar lliçons i ens di-
guin què és i què no és la democràcia
i menys encara la llibertat  que sem-
pre va primer a la democràcia i no a
la inversa com creuen els jeràrquics-
autoritaris de brusa blava o roja.

Basar-se en elements de classe o
numèrics electorals aquells que mai
han guanyat res i que viuen lluny del
tràfec i les incerteses dels barris po-
pulars, palesa que lluny del que al-
guns liberals pensaven, l'obscuran-
tisme és ben present en l'anomenada
societat del coneixement i de les no-
ves tecnologies. A Catalunya con-
frontar efectivament aquest pensa-
ment únic i antidemocràtic, només ho
pot fer un vot favorable a la inde-
pendència de Catalunya. La inde-
pendència, heus aquí el mot que per-
torba a l'extrema dreta espanyola i
l'extrema esquerra i els seus aliats que
sempre guaiten amb desdeny tot allò
que ve de Catalunya o traspua cata-
lanitat. La independència, mot clau
per deslliurar-nos d'un passat que no
mor mai i un futur que vol venir.

per Marc Gafarot

4Comuns i espanyols

El procés ha entrat en una fase on la
valentia serà molt més important que
la traça organitzativa o que les con-
viccions personals, car som al final
d’una partida en la qual no serà tan
clau el que pensin els nostres lí-
ders, sinó tot allò que estiguin dis-
posats a fer per defensar-ho. Això ex-
plicaria un canvi de govern on, a par-
tir d’ara, ningú no hauria de discri-
minar entre jugar-se la dignitat o
preservar el patrimoni, per fer honor
a la distinció tramada per l’antic
conseller Baiget. Si aquest grup fun-
ciona i és efectiu no serà perquè
temi menys el saqueig personal a què
l’Estat pot sotmetre els consellers,
sinó perquè aquests hauran entès
d’una vegada per totes que el com-
promís amb el referèndum implica,
primer de tot, donar exemple per no
continuar cedint al saqueig moral
amb què el govern espanyol tapa la
boca als ciutadans de Catalunya ne-
gant-los el vot.

Durant aquestes setmanes s’ha in-
sistit massa en els afers patrimo-
nials dels consellers i la cosa és ridí-
cula, no pas perquè tenir dubtes i por
davant d’un Estat agressor no sigui
comprensible, sinó perquè tota
aquesta retòrica referent a les pro-
pietats i a les famílies dels nostres ho-
norables amaga el fet que a ells tam-
bé els sortirà molt més a compte (en
termes ètics i financers) passar com
a fundadors d’un Estat que no pas ro-
mandre alimentats per les engrunes
de l’autonomisme. El pecat de Baiget
i dels altres apologetes del dubte i de
l’anar fent no fou tenir por, que és
cosa ben humana, sinó oblidar que,
en una economia lliure, als valents i
a la gent sense complexos sempre
se’ls acaba premiant. La millor forma
de no passar a la història com un hi-
potètic covard que fuig quan li toques
la pela és demostrar, en definitiva,
que el teu patrimoni no val res si el
teu país és una presó.

Que Puigdemont i Junqueras ha-

gin decidit col·legiar la majoria de les
decisions del Govern amb tots els
consellers (jo hi afegiria el Parlament,
perquè com més veus prenguin res-
ponsabilitats més ciutadans se sen-
tiran cridats a imitar-los) és una de
les millors notícies d’aquests darrers
mesos. Com també ho és que con-
vergents antigament moderats com
ara Jordi Turull o Joaquim Forn ha-
gin entès que els és molt més esti-
mulant renunciar al seu passat au-
tonomista de fer bondat i així posar-
se al capdavant de les decisions més
complexes del govern que no pas
seguir fent passadissos al Parlament
o convertir-se en funcionaris eter-
nament opositors a alcalde. Aquí no
es tracta de ser més o menys inde-
pendentista, insisteixo, sinó de posar
la valentia i el no-tenir-res-a-perdre
al centre de la política governamen-
tal, com passa a qualsevol adminis-
tració digna d’un gran país.

Amb un segon gest d’autoritat,
Puigdemont ha aconseguit que l’es-
panyolisme encara s’histeritzi més en
el seu llenguatge militarista i que la
Tercera Via hagi d’improvisar patè-
ticament el seu pack d’ofertes per a
Catalunya, com ha demostrat de nou
Miquel Iceta, disposat ara a recupe-
rar l’Estatut que van votar els cata-
lans i que l’aparell d’un Estat al qual
ell mateix encara defensa es va en-
carregar d’arrasar. En democràcia,
l’únic contracte social se signa amb
els ciutadans i els consellers que han
promès donar-los la veu no han de té-
mer res, ni presó ni robatori, si fan tot
l’humanament possible amb tal de te-
nir èxit. El govern dels valents no ho
és, en definitiva, perquè estigui més
disposat a sacrificar-se que l’anterior
grup de consellers, sinó perquè ha en-
tès que el patrimoni i la dignitat ens
la roben de fot bastants lustres. El pe-
destal d’un líder, al final, només són
les seves sabates.

Publicat a El Nacional.cat

per Bernat Dedéu

4El govern dels valents
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PATRIMONI4La publicació d’un
anunci de venda del monestir de
Sant Jeroni de la Murtra en una
pàgina web immobiliària ha re-
vifat aquesta setmana el debat so-
bre el futur d’aquest equipament,
actualment en mans de propie-
taris privats i que està declarat Bé
Cultural d’Interès Nacional
(BNIL). L’Ajuntament no des-
carta comprar-lo però per ara les
intencions estan lluny de tra-
duir-se en fets. Sembla que la pro-
pietat no mourà fitxa per facilitar
l’operació i de fet el consistori té
dificultats per tirar endavant el
pla director, a través del qual es
definirien els usos dels terrenys.

Un pla que la Diputació de
Barcelona s’ha compromès a fi-
nançar. L’ens provincial, però, en-
cara no ha rebut els permisos ne-
cessaris per part dels propietaris
del monestir per entrar a la pro-
pietat i fer les tasques necessàries
de diagnosi per valorar l’estat
actual de diversos elements pa-

trimonials. Actualment Sant Je-
roni no té ni un metre quadrat de
propietat pública i la titularitat es
reparteix entre vint descendents
de la família Güell i la Fundació
Climent Mur. “La fundació és la
part més còmplice, la resta són re-
ticents al canvi de planejament ur-
banístic”, explica el primer tinent
d’alcaldia, Oriol Lladó. 

El pla director hauria d’apun-
tar possibles usos de l’equipa-

ment que, al ser BNIL, serien for-
ça restringits. “El monestir té poc
rendiment econòmic per als  pro-
pietaris”, argumenta Lladó.

Per ara, l’Ajuntament s’ha
compromès a no tirar endavant
cap canvi urbanístic que “perju-
diqui” l’equipament. Mentres-
tant, el consistori espera desen-
callar l’adquisició pública i con-
cretar si aquesta es faria amb l’a-
juda d’altres administracions.

Una imatge d’arxiu de Sant Jeroni de la Murtra. Foto: Arxiu

L’Ajuntament no descarta
comprar Sant Jeroni de la Murtra

» El govern municipal es planteja adquirir l’equipament, 
actualment en mans de diversos privats, a través d’un pla director

Nou servei de mediació 
per un oci nocturn cívic

OCI4L’Ajuntament posa en
marxa un nou servei de media-
ció per garantir un oci nocturn cí-
vic i respectuós que no impedeixi
el descans dels veïns i que eviti
possibles conflictes de baixa in-
tensitat que es puguin produir a
la via pública.

El servei s’emmarca en la
nova campanya Soc Top, gau-
dim la festa, cuidem Badalona,
a través de la qual l’Ajuntament
vol fomentar una actitud cívica
dels usuaris i usuàries de bars i
discoteques i afavorir la convi-
vència al municipi.

El servei de mediació es con-
centra al polígon industrial de
Can Ribó, al voltant dels carrers
de la ciutat on es troben els locals
d’oci nocturn. L’equip de me-
diadors estarà format per cinc
treballadors que desenvoluparan
la seva feina els divendres i els
dissabtes des de les 11 de la nit
fins a les 3 de la matinada, quan
els bars ja han tancat però les dis-
coteques continuen obertes.

El nou servei també es plan-
teja l’objectiu d’evitar actituds i
actes de caràcter sexista relacio-
nades amb l’oci nocturn.

Transparència | Bona nota per a Badalona
L’Ajuntament de Badalona ha obtingut una puntuació mitjana de 89,4 sobre 100 a

l’avaluació de l’Índex de Transparència dels Ajuntaments 2017, elaborat per Trans-
parency International España. Les dades fan referència als 110 ajuntaments de les

ciutats de l’estat espanyol amb més població i Badalona queda en 18è lloc. 

Guanyem denunciarà el PP
per “apropiar-se” projectes

URBANISME4Nova polèmica
entre el govern municipal i el PP.
Aquest cop el detonant ha estat
el repartiment d’uns pamflets a
diferents punts de la ciutat sig-
nats amb l’epígraf “Albiol por Ba-
dalona”, en què s’atribueix als
populars obres urbanístiques
incloses al pla d'inversions apro-
vat per l’executiu de Dolors Sa-
bater. Els pamflets van acom-
panyats d’una foto de grans di-
mensions de l’exalcalde i actual
regidor Xavier García Albiol.

El PP assegura que els pro-

jectes són seus mentre que
Guanyem ha anunciat que de-
nunciarà el principal partit de l’o-
posició a la Comissió Assessora
sobre la Publicitat Institucional
de la Generalitat per “apropiar-
se” aquests projectes urbanístics.

El govern municipal consi-
dera que es podria haver vulne-
rat la llei catalana de publicitat
institucional que, entre altres
aspectes, insta a evitar la confu-
sió i la coincidència de les cam-
panyes institucionals amb les
campanyes electorals. 

L’IMPO troba feina a 1.500
persones durant el 2016

OCUPACIÓ4L’Institut Municipal
de Promoció Econòmica de Ba-
dalona (IMPO) va propiciar du-
rant l’any 2016 la inserció labo-
ral de 1.556 persones gràcies als
plans d’ocupació i altres progra-
mes de nova creació impulsats
des de l’entitat, segons ha infor-
mat l’Ajuntament.

Unes dades que reflecteixen
una inserció laboral superior a la
registrada el 2015. Els projectes
Badalona: obrint portes a l’ocu-

pació amb 140 treballadors i
subvencionat per l’Àrea Metro-
politana de Barcelona i el Pro-
grama de treball i formacióamb
114 i subvencionat pel SOC, són
els programes amb major parti-
cipació. Aquestes xifres, a més,
corroboren la baixada de l’atur a
la ciutat en els darrers mesos. 

D’altra banda, l’IMPO va
atendre el 2016 47.870 persones,
una xifra un 5% inferior respec-
te de l’any 2015.
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Àlex Mañas: “L’1-O no és el
referèndum que necessitem”
POLÍTICA4El segon tinent d’al-
caldia i militant d’ICV, Àlex Ma-
ñas, és un dels més de 200 sig-
nants del manifest L’1-O no hi ani-
rem, impulsat per un sector de Ca-
talunya en Comú contrari a la con-
vocatòria d’aquest referèndum
d’independència unilateral. “Em
preocupa que la consulta anun-
ciada per la Generalitat no tinguin
efectes de referèndum. El de l’1
d’octubre no és el referèndum
que necessitem”, argumenta Ma-
ñas en declaracions a Línia Nord.

El manifest considera que la
consulta anunciada no reuneix les
garanties suficients, no inter-
pel·la la pluralitat de la societat ca-
talana i no té reconeixements
internacionals. Per tot plegat, els
seus impulsors interpreten que
no compleix cap de les condicions
de l'assemblea constituent d'un
País en Comú, l’embrió de Cata-
lunya en Comú.

En aquest sentit, Mañas con-
sidera l’1-o “un pas en fals”. “Ens
hem de guanyar el dret a decidir
a pols i aquesta consulta ens pot
restar força a l’hora de trobar su-
ports internacionals”, considera.
El segon tinent d’alcaldia també
creu que l’1-O no servirà per a
aquells que volen que Catalunya
sigui independent. “No podem
generar frustració”, defensa.

Mañas, a més, avança que
no anirà a votar tot i que asse-
gura estar a favor de la mobi-
lització en pro del dret a decidir.
Pel que fa als companys de go-
vern de Mañas, Guanyem Ba-
dalona en Comú encara no s’ha
posicionat en relació a l’1-0 tot
i que alguns dels seus regidors
han impulsat la campanya Re-
pública des de baix a favor del
Sí, mentre que ERC defensa la
celebració del referèndum  i el
seu caràcter vinculant.

POBRESA4Badalona i la Dipu-
tació de Barcelona treballen con-
juntament per desenvolupar una
prova pilot de Renda Garantida
Local, una ajuda econòmica que
tindrien assegurada a la ciutat
aquelles persones que hagin es-
gotat l’accés a tota la resta de
prestacions. 

El projecte es troba en una
fase molt incipient i les dues
administracions estan fent un
diagnòstic de la realitat badalo-
nina que ha de servir, entre altres
coses, per establir quins serien
els primers perfils que es podrien
beneficiar d’aquesta renda. En
aquesta primera fase de treball,
l’Ajuntament té la intenció de
dissenyar un nou sistema de
pagament de les ajudes, que
compacti totes les prestacions
sol·licitades per una persona.
“Així aconseguirem que ni la
gent que les percep ni els treba-
lladors de Serveis Socials estiguin
pendents de la burocràcia”, ar-
gumenta la regidora de Serveis
Socials, Agnès Rotger. “Els tre-
balladors podran fer més feina
social i els beneficiaris podran
destinar més temps a refer la
seva situació un cop tinguin la
subsistència garantida”, afegeix.

Quan acabi la fase de diag-
nosi, l’Ajuntament i la Diputació

hauran de definir de quina ma-
nera es podria implantar una
renda garantida a nivell local. Per
exemple, caldrà establir si la
Renda Garantida Local seria in-
dependent de la renda garanti-
da que es faciliti des de la Gene-
ralitat o no.

El 12 de juliol el Parlament va
aprovar la Llei de Renda Ga-
rantida. La prestació comença-
rà a aplicar-se el 15 de setembre
amb el 85% de l’ajuda i s'anirà
implantant de manera gradual
fins a l'1 d'abril de 2020, quan ja
se'n podrà percebre el 100%.

Aquest setembre la prestació
serà de 564 euros per adult, i un
cop desplegada totalment la llei,
de 664 euros.

Paral·lelament al projecte
badaloní, Barcelona ha iniciat re-
centment una iniciativa de ren-
da garantida que, en el seu cas,
es nodreix de fons europeus.
Pel que fa a l’estat espanyol, a La
Corunya el govern local va tirar
endavant la Renda Social Mu-
nicipal, que ofereix ajudes de 532
a 1.064 euros per a aquelles fa-
mílies en risc d’exclusió que no
cobrin cap més prestació.

El Parlament va aprovar el 12 de juliol la Llei de renda garantida. Foto: Parlament

Badalona, banc de proves per 
a una renda garantida local
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Dansa i òpera per tancar 
el cinquè cicle de Nits al Port

ESPECTACLES4Aquest cap de
setmana el cicle cultural Nits al
Port de Badalona tanca la seva
ciqnuena edició amb una doble
sessió. Per començar, demà a
les deu del vespre el port aco-
llirà la Gala de Dansa amb la
participació del jove ballet Clàs-
sic&Friends i alumnes de David
Makhateli, una figura interna-
cional del ballet que realitza
aquesta activitat a Badalona

per segon any consecutiu. Tot
plegat sota la direcció de Mari-
sa Yudes.

D’altra banda, dissabte a les
deu del vespre el port viurà una
Nit d’Òpera amb fragments de
Tosca, de Puccini, amb la so-
prano Àngela Lorite i una for-
mació de dansa espanyola co-
ordinada per Isabel Romero i
conduïda, de nou, per la direc-
tora artística Marisa Yudes.

Comença la selecció de
projectes de Crèdit Badalona
EMPRENEDORIA4El programa
de microcrèdits #CreditBadalona,
impulsat per l’Ajuntament i Acció
Solidària Contra l’Atur (ASCA), ha
tancat el període de sol·licitud
d’ajudes amb un total de 26 peti-
cions per finançar projectes d’em-
prenedoria i noves línies de pro-
ducció en empreses ja existents. 

El programa està dotat amb
un pressupost de 270.000 euros
mentre que les necessitats eco-
nòmiques de tots els projectes
presentats en sumen 475.250. Per
tant, s’ha iniciat un procés per se-
leccionar els projectes que es fi-
nançaran. Així doncs, s’avaluaran
els plans d’empresa de les ini-
ciatives presentades, que hauran

de demostrar la viabilitat dels
projectes. 

A més, l’Ajuntament i ASCA
faran entrevistes amb els candi-
dats per ampliar i contrastar els
detalls de la petició i conèixer i va-
lorar les aptituds empresarials
dels sol·licitants. Segons el con-
sistori, un dels factors més in-
fluents a l’hora de decidir l’apro-
vació del crèdit és el potencial de
creació d’ocupació que té cada pro-
jecte, és a dir, la quantitat de gent
a la qual podrà donar feina.

La meitat de les sol·licituds
són d’empreses que volen am-
pliar les seves activitats, mentre
que l’altra meitat corresponen
a projectes emprenedors.

FORMACIÓ4El projecte Èpica i
Singular, a través del qual La
Fura dels Baus, la Fundació La-
boral de la Construcció i l’Insti-
tut Municipal de Promoció de
l’Ocupació (IMPO) de l’Ajunta-
ment han organitzat un curs
ocupacional a Badalona, s’aco-
miada de la ciutat avui a les nou
del vespre a la seu de la Funda-
ció Laboral de la Construcció
amb una exposició i un especta-
cle multidisciplinari a càrrec dels
alumnes que hi han format part.

Durant el curs tots els alum-
nes -en total 30, d’entre 18 i 29
anys- han preparat un projecte
artístic, guiats tant per La Fura
dels Baus com per altres profes-
sionals de les arts escèniques, la
ciència i la tecnologia que hi
han col·laborat. Per exemple, hi
han participat dos cuiners de l’à-
rea d’investigació i desenvolu-
pament del restaurant Mugarits
d’Errenteria de Guipúzkoa, el
Berklee College of Music o tèc-
nics del Massachusetts Institu-
te of Technolog dels Estats Units.
Tots ells han transmès als alum-
nes noves formes de combinar la
gastronomia, la ciència, la tec-
nologia i el so amb la dimensió
performativa del teatre. A més,
també han rebut formació en
àmbits com les tècniques au-

diovisuals i d’especialitats de la
construcció relacionades amb
l’espectacle, com per exemple els
treballs verticals, el muntatge
d’estructures o la construcció
de bastides. Uns àmbits en els
quals la companyia catalana La
Fura dels Baus s’ha convertit
en un referent, no tan sols a ni-
vell europeu sinó mundial.

El projecte també ha incor-
porat una línia d’emprenedoria
que ha ofert als joves recursos
d’assessorament i acompanya-
ment per facilitar la posada en

marxa de projectes empresa-
rials i d’autoocupació, tant en el
sector de les indústries creatives
com en el de la construcció.

El projecte ocupacional Èpi-
ca i singular ha estat subven-
cionat pel Servei d’Ocupació de
la Generalitat en el marc dels
programes de Garantia Juve-
nil, que tenen coma  objectiu
principal  dotar d’eines els joves
perquè treballin habilitats i com-
petències professionals de les
quals no tenien necessàriament
cap coneixement previ.

Els alumnes s’han format en muntatge d’estructures. Foto: Fura dels Baus

El projecte d’ocupació de la 
Fura dels Baus s’acomiada avui
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Santa Coloma

REFERÈNDUM4Dijous passat
més d’un centenar de colomencs
van prendre part en la concen-
tració  Gramenet vol votar, con-
vocada per Som amb el suport de
l’Assemblea Nacional Catalana,
ERC, PDeCAT, Arran, el Sindicat
d’Estudiants dels Països Catalans
i Òmnium Cultural. La plaça es
va omplir d’urnes simbòliques on
diferents veïns van dipositar but-
lletes casolanes amb un Sí, un No
o en blanc. Tot plegat, per rei-
vindicar la legitimitat del refe-
rèndum sobre la independència
de Catalunya que la Generalitat
ha anunciat per a l’1 d’octubre. 

La convocatòria tenia com a
principal objectiu visibilitzar el
suport colomenc a la consulta i
demanar a l’Ajuntament i la seva
alcaldessa, Núria Parlon, que
col·laborin amb el referèndum.
Sobretot, pel que fa a la cessió
d’espais municipals per habilitar-
los com a punts de votació. I és
que Parlon va anunciar setmanes

enrere que el govern municipal
no col·laboraria amb la celebra-
ció de la consulta. “Les escoles
són del poble, no de quatre polí-
tics que governen. I s’estigui o no
d’acord amb algunes accions,
l’Ajuntament hauria de col·la-
borar”, va argumentar el porta-
veu de Som, Aitor Blanc, durant
la concentració de dijous passat.

A banda de la cessió d’espais
municipals, Som també demana
a l’Ajuntament que no es “con-
fongui” el PSC amb el consistori

i expressa la seva negativa a tenir
un “Ajuntament bananer”. Un
qualificatiu que Parlon va utilitzar
dies enrere en una entrevista a
Crític. “Seríem una república ba-
nanera si els alcaldes s’erigissin en
els garants del referèndum o els
que l’impossibiliten”, va dir.

Les formacions i entitats so-
biranistes que van impulsar la
concentració de dijous tenen
previstes noves mobilitzacions
amb les mateixes demandes a
partir de setembre.

Una imatge de la concentració a la plaça de la Vila. Foto: Som

Tret de sortida a la crida perquè
Parlon col·labori amb l’1-0

» Un centenar de persones va participar en una concentració dijous
a la plaça de la Vila i al setembre es reprendran les mobilitzacions

L’Escola de Restauració tindrà 
el doble d’alumnes a la nova seu

FORMACIÓ4L’Escola de Res-
tauració de Santa Coloma
(ERESC) va estrenar dissabte la
seva nova seu, ubicada al re-
centment rehabilitat pavelló Ca-
nigó al Recinte Torribera. L’espai
té 1.400 metres quadrats i tripli-
ca la superfície de l’antiga esco-
la de l’avinguda de la Primavera
i gràcies a això l’escola duplicarà
la seva capacitat per rebre alum-
nes. A partir d’ara en podrà for-
mar 340, gairebé el doble dels
que podria assumir actualment.

El nou equipament està des-
tinat a la formació de professionals
de la cuina i de la restauració, tam-
bé oferirà reciclatge per a profes-
sionals de la cuina, formació amb
cursos diversos per a les persones

aficionades a la gastronomia i ca-
sals d’estiu per a infants.

El pavelló Canigó és propietat
de la Diputació, que l’ha cedit a pe-
tició de l’Ajuntament. La presi-
denta de l’ens provincial, Mercè
Conesa, i l’alcaldessa, Núria Par-
lon, van presidir la inauguració.

Les dues administracions  han
invertit 1,1 milions d’euros en l’E-
RESC. L’Ajuntament a través de
l’empresa municipal Grameim-
puls gestionarà el nou equipament
que fins ara ha format 1.500 per-
sones, amb una mitjana d’inser-
ció laboral del 75%.

Està previst que l’ ERESC tin-
drà una forta vinculació amb el
Campus de l’Alimentació de la UB
del Recinte Torribera.

La ciutat celebra per segona
vegada el dia de l’Orgull LGTBI
IGUALTAT4El col·lectiu Ente-
nem Santa Coloma LGTBI (Les-
bianes, Gais, Transsexuals, Bi-
sexuals i Intersexuals) va cele-
brar dissabte la segona edició de
la Festa de l’Orgull LGTBI a la
ciutat, repetint el Mas Fonollar
com a escenari i amb la col·la-
boració de l’Ajuntament.

La celebració va tenir ac-
tuacions de tot tipus i va comp-
tar amb la col·laboració d’artis-
tes com  Eduardo Gaviña, Lola
Bastarda i Sharonne Hello, la
companyia de teatre local Co-
cotevá o els discjòqueis Ari Ko-

rrales, Puy Ruiz de Alda, Daniel
Borrell Giró i Oskar Rajah, en-
tre altres.

La festa també va comptar
amb el foc de Bruixes de Gra-
menet, dedicada als especta-
cles de foc i a l’organització de
correfocs.

Entenem Santa Coloma
LGTBI va néixer fa poc més
d’un any amb la intenció de vi-
sibilitzar el col·lectiu LGTBI a la
ciutat i de lluitar contra el rebuig
a la diversitat sexual, encara
molt present als carrers de San-
ta Coloma de Gramenet.

Recapten 7.000 euros 
per a la ‘Princesa María’

SOLIDARITAT4El Teatre Saga-
rra es va omplir fins a la bande-
ra diumenge per viure la gala
Princesa María, de caràcter be-
nèfic i que tenia com a objectiu
recaptar diners per al tracta-
ment mèdic d’una nena de 21
mesos i veïna de les Oliveres que
pateix isquèmia cerebral. La
gran afluència de públic va per-
metre recaptar 7.000 euros per
al tractament al qual la nena s’es-
tà sotmetent a una clínica galle-

ga que treballa amb cèl·lules
mare, sota la supervisió dels
professionals mèdics de l’Hos-
pital de la Vall d’Hebron.

La gala va comptar amb les
actuacions de cantants com Rafa
Bueno -exconcursant de La Voz-
o Javi Jareño, així com El Mago
Fleky, o el grup de dansa de l’as-
sociació cultural gallega de San-
ta Coloma, Airiños da Nosa Ga-
licia, que també s’ha implicat en
el tractament de María.

Trànsit | Tall al carrer Sant Carles
Des d'aquest dimarts la circulació de vehicles al carrer Sant Carles entre Francesc Moragas i Llorenç Serra està
restringida. El motiu, les obres de remodelació del carrer Pompeu Fabra. En el tram entre Francesc Moragas i

Pompeu Fabra només podran accedir veïns i propietaris de pàrkings. Es recomana desviar-se per Francesc Mo-
ragas cap a l’Avinguda Santa Coloma o per Milà i Fontanals des del carrer Cultura o l’Avinguda Generalitat.
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Sant Adrià Via Trajana | Recullen les deixalles
L’Ajuntament de Sant Adrià ja ha recollit les piles de deixalles que feia mesos que

s’acumulaven al barri de Via Trajana, a la zona del polígon de Monsolís. Línia
Nord va informar fa dues setmanes de la situació d’insalubritat que patia aquest
punt de la ciutat i la setmana passada el consistori va procedir a netejar la zona.

Una setmana després que els clans
organitzessin una ocupació mas-
siva de més de 40 pisos a la Mina,
la tensió al barri continua. I el si-
lenci als carrers també. Les per-
sones que van ocupar els immo-
bles buits propietat del Consorci de
la Mina hi continuen vivint, men-
tre que la resta de veïns expressen
la seva inquietud per la situació. Lí-
nia Nord ha pogut entrar en un
dels blocs on s’han ocupat pisos i
ha pogut parlar tant amb persones
que han estat part activa de l’ocu-
pació com amb veïns que fa temps
que hi viuen.

Vist des de fora, l’edifici no cri-
da l’atenció però un cop dins re-
flecteix la complexitat d’un con-
flicte que posa en evidència les
pugnes de poder que fa temps que
es viuen al barri.

“SOM DEL BARRI”
El primer intent d’entrar al bloc és
trucant als pisos a través del por-
ter electrònic. La majoria de veus
que responen rebutgen la proposta
de parlar. Moltes pengen imme-
diatament quan saben que qui ha
trucat és periodista. Finalment,
però, apareix un home carregat
amb unes bosses. “Vius aquí?”,
pregunto. “Sí, però espera”, diu
mentre obre la porta i em fa pas-
sar cap a dins. 

L’home fa temps que viu en un
pis de l’edifici i explica que era dins
quan  es va produir l’ocupació mas-
siva. “Van entrar en els set pisos
buits que hi havia”, relata. “Primer
un d’ells va forçar la porta de baix

i després anaven entrant i cadas-
cú es ficava en un pis”, afegeix. El
veí també explica que alguns dels
ocupants ja tenien família vivint a
l’edifici i dóna un consell per saber
quins són els pisos que han estat
ocupats. “No tenen estora a l’en-
trada”, diu.

S’acomiada i puja amb ascen-
sor fins a casa seva. Mentrestant,
al segon pis, tres de les quatre por-
tes del replà són obertes. Algunes
tenen el pany rebentat però altres
el mantenen intacte. D’una, en surt
una noia amb el seu fill petit. “Es-
tem ocupant”, reconeix. Assegura
que fa anys que havia demanat a
l’administració un pis de lloguer
social i recorda que el pis on ara viu
estava buit. “No sóc racista, però
abans que li donin a un peruà, a un
moro o a un gitano de fora, ens els
quedem nosaltres que som cata-
lans”, argumenta.

Mentre parla, un grup de gent
s’agrupa al replà, entre els quals hi
ha la seva àvia, que explica que és
una de les persones reallotjades del
bloc Venus i que fa temps que viu
a l’escala. Ara té una néta a la por-
ta del costat i un nét a la de davant.
“No som de cap clan, som gent del
barri de la Mina de tota la vida,
dels carrers Venus i Mart”, diu ell,
que relata com van entrar a l’im-
moble: “Ens vam assabentar que
hi havia algú que l’ocuparia i vam
aprofitar per entrar-hi. Aquestes
coses sempre se saben pel boca-
orella del barri”.

“EL PROBLEMA, DEL CONSORCI”
Els veïns d’aquest bloc que han
atès Línia Nordasseguren no ha-
ver tingut problemes amb els ocu-
pants però expliquen que altres
veïns sí. “A mi m’és igual el que fa-

cin mentre paguin les seves quo-
tes i cuidin l’escala. El problema el
té el Consorci”, diu un veí. “No he
tingut cap problema perquè no
m’hi vull ficar però, com pots
imaginar, no estic a gust amb la si-
tuació”, apunta una veïna.

Segons fonts veïnals l’ocupa-
ció del bloc al qual ha accedit
aquesta publicació va ser orga-
nitzada pel clan dels Portus. Ells
i els Manolos són els clans que vi-
gilaven bona part dels habitatges
buits de titularitat pública que
havien de servir per reallotjar
veïns del bloc Venus. Totes les
fonts veïnals consultades per
aquesta publicació coincideixen a
l’hora d’assenyalar-los com a res-
ponsables de l’ocupació. 

Tot i així, també assenyalen
que part de les persones que han
ocupat pisos tenen una situació
real d’emergència habitacional.
Un diagnòstic amb el qual coinci-
deix la Plataforma d'Activistes pel
Dret a l'Habitatge i contra el Ca-

pitalisme, una escissió local de la
Plataforma d’Afectats per la Hi-
poteca. El col·lectiu assessorava sis
de les famílies que van protago-
nitzar l’ocupació massiva la set-
mana passada i ara els ha brindat
ajuda legal. De fet, a diverses por-
tes de pisos ocupats s’hi pot veu-
re un cartell amb el segell de la pla-
taforma. “Convidem qualsevol
persona física o jurídica que qües-
tioni el nostre dret a quedar-nos en
aquesta casa a recórrer a la vida ju-
dicial”, s’hi pot llegir. El document
també amenaça de denunciar per
violació de domicili qualsevol per-
sona que hi entri sense permís.

Fonts de la plataforma expli-
quen a aquesta publicació que els
activistes s’han limitat a oferir as-
sessorament legal a les persones
que ja participaven del col·lectiu
abans d’una ocupació que, segons
expliquen, els ha agafat per sor-
presa. “Nosaltres no sabíem que
volien ocupar però ens sorprèn
que no ho hagin fet fins ara. Fa

temps que els pisos estaven buits”,
diuen. Per ara, la plataforma no ha
donat suport a l’ocupació. Entre
altres coses perquè la delegació de
persones ocupants que diven-
dres passat havia d’assistir a la
seva assemblea no ho va fer. “No
hem pogut saber res més de la
seva situació”, asseguren les ma-
teixes fonts. 

Mentrestant, l’Ajuntament
ha fet un comunicat expressant la
seva “preocupació”, a més de de-
manar al conseller d’Interior, Jo-
aquim Forn, “una aplicació ràpi-
da de la llei”. El Consorci de la
Mina -propietari dels pisos- ja ha
denunciat els fets i l’Ajuntament
i el departament d’Afers Socials
de la Generalitat s’han reunit di-
verses vegades, tant a porta tan-
cada com amb els veïns. “Les ocu-
pacions són fruit de la impunitat
amb què sectors organitzats cam-
pen pel barri de la Mina”, consi-
dera el secretari del departa-
ment, Francesc Iglesies.

Andreu Merino
SANT ADRIÀ

L’ocupació, des de dins
» Línia Nord entra en un dels blocs de pisos de la Mina on s’han registrat ocupacions massives 

» La Generalitat diu que la situació és “fruit de la impunitat” que tenen certs sectors organitzats

Alguns dels blocs ocupats són a la rambla de la Mina. Foto: Arxiu
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L’Arxiu Municipal ja es pot
consultar a través d’internet

PATRIMONI4Des del passat mes
de juny el fons documental de l'A-
juntament de Sant Adrià de Be-
sòs està disponible a internet a
través del portal Arxius en línia
del Departament de Cultura de la
Generalitat.

D’aquesta manera, qualsevol
usuari que ho desitgi pot accedir,
mitjançant diversos criteris de
cerca, a  la descripció dels més de
51.000 documents inventariats

per l'Arxiu Municipal i datats
entre els anys 1813 i el 2016.

La intervenció ha comptat
amb el suport dels arxivers del
Departament de Cultura i ha in-
clòs la migració de continguts de
les bases de dades de l’Arxiu i la
formació del personal que es
farà càrrec de la seva gestió.

Més endavant està previst
afegir més fons documentals, per
ara custodiats per l’Ajuntament.

Condemnes de 13 i 16 anys
per l’assassinat de Cristian

BESÒS4L’Audiència de Barce-
lona ha condemnat a 13 i 16 anys
de presó els germans S.A i E.A per
l’assassinat de Cristian, un veí del
barri de Besòs que va ser mort per
aquests dos individus després
d’una manifestació contra les
ocupacions de pisos, el novembre
del 2015.

L'Audiència, doncs, con-
demna els dos germans pels de-
lictes d'assassinat i tinença il·lí-
cita d'armes, d'acord amb el ve-
redicte del jurat popular que els
va jutjar. Un d’ells era una de les
persones que havien ocupat un
pis al barri i que els veïns asse-
guraven que s’havia convertit
en un punt de venda de droga.

En el transcurs d’una protes-
ta contra les ocupacions, el con-
demnat va discutir amb Cris-
tian, la qual cosa va desembocar
en una baralla finalment dissol-
ta per la policia.

Després de la mobilització,
però, els dos germans van abor-
dar el veí a les portes d’un bar del
barri quan, segons l’Audiència,
aquest estava “totalment des-
previngut i desarmat”. Els dos ho-
mes van apunyalar-lo amb una
navalla de 22 centímetres de full
que va causar-li la mort. L’assas-
sinat de Crisitian és un dels epi-
sodis recents més foscos del Besòs
i va despertar una onada de pro-
testes i solidaritat al barri.

POLÍTICA4Tots els grups muni-
cipals de l’oposició, a excepció de
la regidora no adscrita, Fina Ló-
pez, han forçat la convocatòria
d’un Ple extraordinari en el qual
volen demanar la dimissió de
l’alcalde, Joan Callau, i del tercer
tinent d’alcalde, Juan Carlos Ra-
mos, a través d’una reprovació. La
convocatòria ha estat impulsada
per ERC, que ha rebut el suport
de Ciutadans, Sant Adrià en
Comú, MES, ICV, el PP i el PDe-
CAT. Tots els partits volen re-
provar la gestió que Callau i Ra-
mos han fet de la vigilància pri-
vada de pisos buits a la Mina i dels
poliesportius de la ciutat, així
com per la seva situació d’inves-
tigats en dues causes judicials.
“Volem que la reprovació tingui
efecte i que deixin els seus càrrecs
públics”, avisa el portaveu d’ERC,
Rubèn Arenas.

Un d’aquests processos judi-
cials investiga l’obertura d’una
discoteca a les piscines Marina
Besòs el 2008. Precisament,
aquesta polèmica és un altre dels
punts de l’ordre del dia, ja que els
partits demanen al govern que
aclareixi el paper de l’Ajunta-
ment en l’obertura de la discote-
ca i informi la resta de grups del
moment en el qual es troba el pro-
cés judicial que, a banda de Ca-

llau, també investiga l’exalcalde
Jesús María Canga.

D’altra banda, l’oposició tam-
bé vol explicacions del cas que in-
vestiga la presumpta desviació
de fons públics destinats a la vi-
gilància de pisos buits a la Mina
que haurien anat a parar a les but-
xaques dels clans del barri. Ramos
va ser detingut en el marc d’a-
questa causa i el gerent del Con-
sorci de la Mina -titular dels pisos-
i de l’empresa pública d’habitatge
Pla de Besòs, Juan Luis Rosique,
està sent investigat. Més enllà de
l’esfera política, coincidint amb l’o-

bertura de la investigació, diversos
pisos buits del barri van ser ocu-
pats massivament fa una setma-
na per part de clans. Els partits de
l’oposició també demanaran ex-
plicacions a l’executiu de Callau so-
bre aquest fet.

Els grups van demanar for-
malment dimarts la convocatòria
del Ple. La seva proposta és cele-
brar-lo dilluns a les set de la tar-
da però l’alcalde pot escollir una
altra data. Sigui com sigui, té
quinze dies per convocar-lo i, en
cas que no ho faci, el Ple es faria
a mitjans d’agost.

Una imatge d’arxiu del Ple municipal. Foto: Arxiu

L’oposició en bloc reprovarà 
la gestió de Callau i Ramos
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Montgat

CLAUSURA4L’estiu ja és aquí i
el Casal de Gent Gran Joan Ma-
ragall acomiada el seu cicle d’ac-
tivitats, que ha desenvolupat
durant tot l’any, fins al setembre.

Per això, diumenge al mateix
casal s’hi celebrarà a partir de les
cinc un espectacle d’exhibició
dels diferents grups del casal que
han estat desenvolupant activi-
tats al llarg de tot el curs. “Veu-
rem els bons resultats de la fei-
na feta pels nostres socis”, anun-

cia el casal en la promoció de
l’esdeveniment.

Entre altres coses, es podrà
veure l’actuació del grup de co-
ral, el de Play-Back i també el
grup de poesia de l’entitat. 

L’organització va a càrrec
del mateix Casal de Gent Gran
Joan Maragall i l’objectiu és
compartir amb el poble l’oferta
d’oci que s’hi duu a terme, la
qual cosa també servirà per pre-
sentar-la als veïns.

FESTES4Demà a dos quarts de
deu de la nit el barri de Can
Maurici donarà el tret de sorti-
da a les seves tradicionals festes
de Sant Jaume, organitzades
per l’associació de veïns del ba-
rri amb la col·laboració de l’A-
grupació Sardanista de Montgat.
El primer acte programat serà
un bingo popular. 

Més tard, a les deu, l’escola
Duo Dance oferirà una exhibició
de ball al parc del Tramvia.
D’altra banda, a les onze de la nit
començarà la música amb les
sessions dels discjòqueis Monin
i Lluís Antonio.

La festa continuarà la tarda
i el vespre de dissabte al parc del
Tramvia. A partir de dos quarts
de vuit del vespre, amb la ba-
llada de sardanes protagonitza-
da per la Cobla PuntCat, que
anirà seguida d’un sopar de car-
manyola. 

El preu per als socis de l’as-
sociació de veïns és d’1,5 euros,

mentre que els que no ho siguin
n’hauran de pagar 3. La jorna-
da festiva de dissabte acabarà
amb un ball amb orquestra a
partir de les onze de la nit.  

Les festes de Sant Jaume
acabaran diumenge, també al
parc. En aquest cas, el programa
està especialment pensat per
als infants i la gent gran. 

A partir de dos quarts d’on-
ze del matí, hi haurà festa de l’es-
cuma per als nens i nenes. Tam-
bé hi haurà guerra de pistoles
d’aigua i altres activitats infan-
tils com, per exemple, un gran
tobogan elàstic i patinadors. 

Finalment, la festa clourà
amb un homenatge a la gent
gran de Can Maurici.

Una imatge de les festes de l’any passat. Foto: Twitter (@nereida_edo)

Can Maurici ja ho té tot a punt 
per a les festes de Sant Jaume

El Casal de Gent Gran tanca 
el curs obrint-se al poble

MEDI AMBIENT4Des d’ahir Tia-
na ha iniciat un nou mètode per
combatre la mosca blanca. Es
tracta d’un tractament de les
plantes afectades a partir d'un
producte de baix impacte am-
biental i que ja s’ha provat a al-
tres municipis amb resultats
positius i amb menys efectes so-
bre el medi ambient en les dife-
rents proves realitzades. Aquest
producte ha estat testat i validat
pels tècnics del Consell Comar-
cal del Maresme.

Aquest nou tractament
arriba al poble després que l’A-
juntament hagi demanat aju-
da al Consell Comarcal i la Ge-
neralitat. Les mosques blan-
ques afecten des de ja fa un
any les figueres de moro de
tota la comarca. Aquest in-
secte, de petites dimensions,
es veu fortament atret per la
llum i, a les nits, ocasiona mo-
lèsties als veïns.

Un dels tractaments pau-
tats per la Generalitat que s’ha-
vien seguit fins ara consistia a

arrencar les figueres de moro
properes a zones habitades.
Aquest mètode és el que s’havia
seguit a Tiana però, segons l’A-
juntament, sovint la tasca es
complicava a causa de la incli-
nació del terreny, les dimensions
i característiques de la planta o

les dificultats d’accés a segons
quines zones.

Tot i això, l’Ajuntament as-
segura que ha treballat per rea-
litzar aquest tractament mecà-
nic a les diverses plantes d’a-
questes característiques que hi
ha al terme municipal de Tiana.

Els operaris ja han començat a treballar. Foto: Ajuntament

Comença un nou tractament
per combatre la mosca blanca

Plaça de l’Ajuntament | Correaigua 2017
Dissabte a les cinc de la tarda la plaça de l’Ajuntament acollirà la celebració 
del Correaigua 2017, una activitat organitzada per la colla de diables Trempera 
Nostramo. La colla deixa de banda el foc per un dia per centrar-se en l’aigua. 
Després del Correaigua, hi haurà festa de l’escuma al parc de l’Antic camp de futbol.

Les Mallorquines | Aula oberta al centre cívic
El centre cívic les Mallorquines ha anunciat que a partir del pròxim 1 de setem-

bre habilitarà una aula d’estudi per a les persones que necessitin estudiar o pre-
parar exàmens un cop passat l’estiu. L’aula estarà oberta fins al 15 de setembre

i l’horari d’ús serà des de les nou del matí fins a les dues de la tarda.

Tiana

L’herència i el llegat de Lola
Anglada canvia de mans

OBITUARI4L’hereva de l’es-
criptora i il·lustradora Lola An-
glada, Montserrat Carrió, va
morir a Tiana la matinada del 14
de juliol als 91 anys. 

La tianenca va ser amiga
personal d’Anglada, que va mo-
rir a Tiana el 1984. Ha estat una
ferma defensora de la seva obra
i actualment vivia a la casa on
Anglada va passar gran part de
la seva vida.

Ara tota l’obra i llegat que la
dibuixant li va donar a Carrió
quedarà en mans dels tres fills
d’aquesta, un d’ells, l’expilot de
motociclisme Carles Cardús i un
altre, l’expresident del Vòlei
Tiana, Enric Cardús.

La vetlla de Montserrat Ca-
rrió va ser al tanatori de Can
Ruti i el 15 de juliol es va celebrar
una missa a la Parròquia de
Sant Cebrià.

Carrió i Anglada en una imatge d’arxiu. Foto: Twitter (@isaactiana)
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Comarca

POLÍTICA4El Teatre Blas Infan-
te de Badalona va acollir ahir a la
tarda l’únic acte que la campanya
Garanties farà de moment al Bar-
celonès Nord. Es tracta d’una ini-
ciativa de l’Assemblea Nacional
Catalana (ANC) que té per objec-
tiu explicar arreu del territori els
detalls del referèndum d’inde-
pendència que la Generalitat ha
anunciat per a l’1 d’octubre. 

Qui ho farà seran diversos
diputats del Parlament i en el cas
de Badalona ahir l’explicació va
anar a càrrec de Montserrat Can-
dini i Fabián Mohedano, de Junts
pel Sí. A part del de Badalona,

l’ANC va organitzar ahir més de
quaranta actes simultanis arreu
de Catalunya. El vicepresident
del govern, Oriol Junqueras, i la
diputada Marta Pascal van anar
al teatre de Sarrià, a Barcelona,
mentre que el nou conseller de
Presidència, Jordi Turull, va pro-
tagonitzar l’acte convocat a la
Sala d'Actes de l'Escorxador de Vi-
lafranca del Penedès. El conseller
d'Exteriors, Raül Romeva, va res-
pondre les preguntes dels ciuta-
dans al Teatre Municipal de Vi-
lanova i la Geltrú amb Neus Llo-
veras, diputada, alcaldessa de la
ciutat i presidenta de l'AMI.

PROJECTES4L’Eix Besòs conti-
nua avançant. A través d’aquest
espai de treball conjunt, Barce-
lona, Badalona, Santa Coloma,
Sant Adrià i Montcada i Reixac
han definit els seus plans per a
l’entorn del riu a deu anys vista.
Una planificació que es desgra-
na en 130 propostes concretes,
una de les més destacades de les
quals és la creació d’un parc als
terrenys de les Tres Xemeneies.

Més d’un milió de persones
viuen en els 81 kilòmetres qua-
drats de l’àrea del Besòs, la qual
cosa equival al 30% de la pobla-
ció de l’àrea metropolitana de
Barcelona i el 12% de la població
de tota Catalunya. Ara, els ajun-
taments dels cinc municipis
s’han posat d’acord per desen-
volupar una estratègia d’inver-
sions que, per exemple, se cen-
traran en l’aigua del riu. En
aquest sentit, es crearà una xar-
xa d’aprofitament d’aigua freà-
tica per als municipis.

D’altra banda, es volen am-
pliar els usos i activitats del Parc
Fluvial i reservar la desemboca-
dura per a la conservació d’ani-
mals salvatges. 

A més, es vol adequar la ca-
rretera de la Catalana i connec-
tar-la amb el carrer Guipúscoa i
es proposa millorar la connexió
entre la sortida de metro de
Baró de Viver, el Pont de Santa
Coloma i la llera dreta del riu.

Pel que fa a l’àmbit social està
previst fomentar polítiques
d’habitatge conjuntes, així com
fer un pla d’acció per a persones
que estiguin en situació de per-
dre casa seva.

L’agenda també aborda l’àm-
bit econòmic, amb la revitalit-
zació dels polígons d’activitat
econòmica o el foment de l’ano-
menat triangle de l’eix del co-
neixement Diagonal-Besòs.

Representants dels municipis en la presentació de la proposta. Foto: Aj. Badalona

Les ciutats del Besòs projecten
un parc a les Tres Xemeneies

La Generalitat explica 
el referèndum a Badalona

‘Con Franco no pasaba’ | Lema en defensa del referèndum
La campanya República des de baix, impulsada entre altres per regidors de Guanyem Badalona en Comú, Som

Gramenet i Sant Adrià en Comú, ha omplert les parets de diversos municipis de la comarca amb un cartell on es
pot llegir “No votes el 1 de octubre. No a la República”, amb la imatge del dictador Francisco Franco. L’acció als 

carrers ha anat acompanyada d’una campanya a les xarxes socials amb l’etiqueta #1OConFrancoNoPasaba.

SANTA COLOMA4L’Agrupació
del Comerç i la Indústria de
Santa Coloma celebrarà demà
passat les seves Rebaixes a la
Fresca a la rambla de Sant Se-
bastià amb el carrer Irlanda,
de sis de la tarda a 11 de la nit.
Es tracta d’una celebració here-
va de l’antic Fora Estocs i que,
des de fa tres anys, ha agafat
aquest nou format “més proper”,
tal com expliquen fonts de l’en-
titat. Una proximitat que es veu
traduïda en un muntatge més
auster que permet interactuar
més amb els clients. 

D’aquesta manera, l’Agru-
pació vol fer una rematada a les
rebaixes d’estiu, que malgrat
que tradicionalment duren fins
al mes vinent, és al juliol quan
són més intenses i hi ha més
vendes. Per tant, una vintena de
botiguers colomencs oferiran
els seus productes a uns preus
molt assequibles. 

Les Rebaixes a la Fresca es
desenvoluparan de sis a 11 de la
nit per tal d’aprofitar les hores

més fresques del dia i el moment
quan molts veïns i veïnes surtin
de la feina i puguin gaudir d’u-
na jornada de compres. 

A banda de l’aspecte pura-
ment comercial, la jornada
comptarà amb un espai de res-
tauració, amb tres negocis, el
qual servirà perquè els visitants
agafin forces o bé perquè passin

una tarda temàtica de gastro-
nomia cent per cent colomenca. 

A més, hi haurà activitats in-
fantils i un disc joquei que pun-
xarà música actual i chill out
cap al tard. Per últim, es farà el
sorteig de quatre premis de 25
euros cadascú entre els que
hagin comprat amb la Targeta
Ciutat darrerament. 

Les Rebaixes a la Fresca de l’any passat. Foto: ACI

Rebaixes a la rambla de Sant
Sebastià de la mà de l’Agrupació

Ajuts | La Generalitat promou la digitalització de les botigues
El Govern va anunciar dilluns passat l’obertura d’una línia de subvencions per fomentar la digitalització del 
petit comerç. Ho va fer en el marc de la presentació de l’estudi de Comertia ‘Transformació digital en el retail 
a Catalunya. En els pròxims dies es publicaran les bases per poder optar-hi. Aquest suport forma part dels 
7,5 milions anunciats fa uns mesos per a la millora de la competitivitat del comerç durant aquest any.

Comerç

El PSC presenta als comerciants
les esmenes a la Llei de Comerç
REUNIÓ4El grup parlamentari
del PSC s’ha reunit amb els re-
presentants del teixit comercial
de Badalona per explicar les es-
menes presentades pels socia-
listes a la Llei de Comerç de
Catalunya.

El PSC proposa la recupera-
ció dels períodes de rebaixes, ar-
gumentant que en aquest perí-
ode creixen les contractacions de
treballadors. D’altra banda, els

socialistes rebutgem la propos-
ta de Junts pel Sí d’augmentar
els horaris comercials de les
mitjanes i grans superfícies.

El PSC ha aprofitat la troba-
da amb els comerciants per cri-
ticar que, al seu entendre, el
govern municipal de Dolors Sa-
bater no aposti per una reforma
“seriosa” dels mercats munici-
pals per dinamitzar el comerç lo-
cal a la ciutat.
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Quin balanç fa del seu pri-
mer trimestre com a pre-
sident del Joventut?

Ha passat tot molt ràpid. Primer
vam haver d’acabar la temporada i
per sort l’equip es va salvar guanyant
els tres darrers partits a casa. Ara el
que toca és planificar el curs que ve,
tot i que el vessant esportiu és el que
menys em preocupa perquè sempre
ho hem fet bé. Estem treballant
per generar i aconseguir els recur-
sos per potenciar tot el que fem, des
del primer equip fins al planter. Els
tres mesos han passat volant, perquè
han passat moltes coses i estic sa-
tisfet perquè crec que estem avan-
çant. Sóc raonablement optimista.

Esportivament, salvació a banda,
l’equip tornarà a jugar a Europa
després de set temporades. Quin
és l’objectiu d’aquest retorn?
Diferents aspectes. Fonamental-
ment, donar més partits als socis, que
tinguin l’oportunitat de conéixer
equips i jugadors que normalment
no poden veure. Però això també
ens permetrà augmentar el ritme de
competició i donar oportunitats als
més joves en una competició sense
el dramatisme de l’ACB. 

El fet de jugar competició europea
suposa més diners gràcies als in-
gressos de taquilla i també fide-
litzar l’afició.
Sens dubte, i això ens permetrà
créixer, que és el que perseguim. No
volem que el nostre dia a dia sigui el
de la supervivència, sinó que volem
créixer i tornar a competir al màxim
nivell sense perdre la nostra identi-
tat de planter i de generació de ta-
lent. Hem de poder generar més re-
cursos, tot i que som conscients de
les nostres limitacions. Ens agrada-
ria que jugadors com Álex Suárez o
Guillem Vives, que han marxat joves,
juguessin més temporades aquí.

Parlant d’Europa, la participació
a la Champions xoca amb la Lliga
Catalana ACB. Han tractat aquest
tema amb la Federació catalana
de bàsquet?
Sí, és un tema que s’ha parlat i hi ha
una coordinació amb el calendari
d’ACB. No ens hem classificat per a
la Champions per mèrits esportius
i això ens condemna a jugar la fase
prèvia i començar abans. Però segur
que trobarem una solució. Per part
nostra, la Lliga Catalana no perilla.

El curs passat l’equip va patir i de
cara al que ve, si se superen les
prèvies, hi haurà com a mínim 14
partits més. Això implica dissen-
yar una plantilla més llarga?
O que hi hagi jugadors que facin un
pas endavant i tenir més protago-
nisme. La nostra idea no és fer una
plantilla molt més extensa de la que
hem tingut la temporada 2016-17,
sinó que tinguem l’oportunitat que
els jugadors que no tenien tants mi-
nuts puguin jugar en un molt bon
nivell competitiu. Per als jugadors és
molt més divertit jugar que entre-
nar i volem augmentar el nostre ni-
vell sense cremar ningú. Si un ju-
gador està jugant 28 minuts a la lli-
ga, no cal que en jugui 28 a la
Champions. Ja ho hem parlat amb
el cos tècnic. Això permet tenir to-
thom endollat i amb el ritme de
competició adequat.

Fins ara han arribat Birgander i
Ruoff i encara queden per resol-
dre els casos de Miralles, Jordan,
Bogdanovic i Gielo. En quin punt
estan les negociacions?
El cas de Miralles és diferent. Per cir-
cumstàncies personals no sabem si
continuarà jugant o no. Dels altres
tres noms puc dir que estem nego-
ciant i que ens agradaria que conti-
nuessin, sempre i quan les condi-
cions fossin assumibles per part
nostra. La situació és fluida i hi ha
contactes diaris, però no estic en una
posició ni per garantir ni per des-
cartar res, però voldríem mantenir
el nucli de l’any passat. Seria bo co-

mençar el curs amb la feina que es
va fer l’any passat tot i que dos pilars
com Albert Sàbat i Alberto Abalde
no seguiran. Espero que siguin molt
feliços i que juguin a molt bon nivell
en tots els partits excepte en dos.

Un altre dels punts de l’actualitat
és la composició de la lliga, ja que
els grans opten per una ACB amb
menys equips. Quin model de
lliga interessa a la Penya i quins
aliats té en aquesta lluita?
Si jo pogués triar... 22 equips, doble
volta i play-off. [Riu]. Hi ha molts fac-
tors a l’equació, Eurolliga i altres
competicions europees i, a partir d’a-
ra, les finestres FIBA. La Penya està
molt còmoda amb el format actual,
però hi ha altres clubs amb cir-
cumstàncies que volem entendre, al-
hora que ells també han d’entendre
les nostres. Sembla difícil mantenir-
la amb 18 equips, així que el que
toca és buscar un punt d’equilibri en

el qual tots ens sentim poc incò-
modes, perquè la solució perfecta no
existeix. Les negociacions són com-
plexes, perquè també hi entren la Fe-
deració Espanyola, el Consell Su-
perior d’Esports i la Comissió Na-
cional del Mercat de la Competèn-
cia pel cànon competitiu.

Parlem del talent que es genera al
club, perquè un any més, el plan-
ter ha aconseguit títols. Que els ju-
gadors de la base tinguin a la
vista l’horitzó del primer equip és
la clau per retenir el talent?
És que aquest és el nostre factor di-
ferencial. El que nosaltres diem als
jugadors és que si s’esforcen i tenen
talent, tindran l’oportunitat. Aquí no

hi ha un sostre de vidre que no es
pot traspassar, el sistema està dis-
senyat perquè els jugadors assolei-
xin el seu màxim potencial al primer
equip. Aquest és el trajecte que
proposem. Potser altres clubs tenen
millors instal·lacions o donen molt
més material, però aquí des de la
base es treballa amb tècnics de gran
nivell i generem talent i el posem a
jugar. És el que hem fet sempre.

Una altra bona notícia de l’últim
curs és el sènior femení, que ha
pujat a Copa Catalunya. Jugar
competició estatal és un objectiu
a curt termini?
No vull parlar de curt termini, però
sí que és un objectiu. Hi ha diferents
maneres d’arribar a Lliga Femenina
2. Es pot comprar una plaça i fitxar
l’equip sencer, però això no és el que
fa la Penya i, de la mateixa manera
que generem talent per al bàsquet
masculí, volem fer-ho per al feme-
ní. És un objectiu, sens dubte, però
això no s’assoleix en poc temps. Vo-
lem ampliar la base perquè co-
mencin a sorgir jugadores que ali-
mentin els equips, des de baix cap
a dalt, i un cop consolidats ja es po-
dria pensar en reforços, però el crei-
xement ha de ser orgànic.

A finals del mes passat van anun-
ciar que la vinculació amb el CB
Prat queda en stand by. Què ha
portat a aturar aquesta relació
després de 13 anys?
Estem molt contents de la relació
que hem mantingut i em consta que

ells també ho estan. Molts jugadors
han debutat al primer equip després
de passar pel Prat i ells han deixat de
ser un equip EBA per consolidar-se
a LEB Or, per la seva bona gestió i pel
talent que els hem cedit. Ara, però,
es donava la circumstància que no
vèiem clarament quins jugadors
podíem enviar-hi. Seguir per se-
guir no tenia sentit. Ens vam reunir
amb el president del Prat i de comú
acord i en els millors termes possi-
bles hem decidit aturar-ho. Ja veu-
rem què passa el curs 2018-19.

Més enllà de la relació amb els vin-
culats, quina voldria que fos la re-
lació amb els altres clubs de la ciu-
tat? Molts cops hi ha queixes per-
què hi ha la sensació que la Pen-
ya s’ho emporta tot.
Com a club formem part del Bada-
lona Bàsquet Base (BBB), on hi ha
tots els clubs de la ciutat. Badalona
és un cas únic en el món, amb tants
i tants clubs en una ciutat com
aquesta. Tot i això, crec que és una
evidència que la Penya és el més
gran de tots, i si fem servir una me-
tàfora ferroviària, som la locomoto-
ra, però com més vagons hi hagi i
aquests vagin més plens, molt mi-
llor. Ho crec de debò, no és un po-
sat institucional. També considero
que si les coses ens van bé, els ani-
rà bé a la resta de clubs, els més me-
nuts voldran jugar a bàsquet. Si la
Penya està a baix nivell o desapareix,
el bàsquet a curt o mitjà termini a la
ciutat minvarà. Sempre cal un refe-
rent en la màxima competició. Quan

“Fa anys que la Penya 
dóna males notícies: volem 
que passin coses bones”

Juanan Morales / President del Divina Seguros Joventut de Badalona

El màxim dirigent de la Penya ens rep quan falten pocs dies perquè
es compleixin tres mesos de la seva arribada al club. Parlem del present 
i del futur esportiu verd-i-negre, però també tenim temps per repassar
aspectes institucionals i la relació que l’entitat ha de tenir amb la ciutat.

Pau Arriaga / Andreu Merino
BADALONA

Perfil | “La Penya em va fitxar perquè era molt alt”
Morales (Bilbao, 1969) va començar a jugar a bàsquet a la seva ciutat natal, però l’any 1987 la Penya

el va fitxar. “Em van venir a buscar perquè era molt alt”, explica somrient l’expivot, que va passar
vuit temporades a Badalona, amb una Copa Korac, dues lligues ACB i la Copa d’Europa del 1994.

Abans de retirar-se, també va jugar al Madrid, al PAOK, al Baskonia, al Panionios i al Rímini. 

“El nostre objectiu

és mantenir el nucli

de jugadors que hi

havia el curs passat”

Esports
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clubs com Minguella, el Círcol o el
Sant Josep volen captar talent és vi-
tal tenir un referent a la ciutat, per-
què els estímuls que reben els joves
als mitjans són el futbol, el Barça i
Messi. Si no fem de contrapès, la ma-
rea de bàsquet que hi ha a la ciutat
baixarà. M’agradaria evitar greu-
ges. Que no pensin que els traiem el
talent, que ho vegin com una con-
firmació de la seva bona feina.

La sensació de greuge també la
tenen clubs d’altres disciplines.
Durant la negociació del conveni
del CF Badalona amb l’Ajunta-
ment, aficionats i socis deien que
a la Penya se li ha posat tot més fà-
cil. Què en pensa?
Prou feina tinc a casa meva com per
mirar a casa dels altres... No estic gai-
re d’acord amb què ho tinguem tot
fàcil. Al cap i a la fi, un és ric o és po-
bre en funció de les comparacions
amb altres. Gran Canària, València o
Baskonia tenen moltes ajudes. En la
meva opinió, per a Badalona, que hi
hagi una entitat com la Penya és de
vital importància i no pot desapa-
rèixer. La ciutat té molts proble-
mes, moltes carències, però aquests
seguirien existint encara que no
existís el Joventut, de manera que és
lògic que l’Ajuntament col·labori
per ajudar que puguem sobreviure.
Alhora, nosaltres també hem de te-
nir la casa ordenada per ser el més
autosuficients possible en un món,
el de l’esport professional a l’estat es-
panyol, que viu del mecenatge.

Sigui com sigui, també han signat
l’acord de viabilitat amb l’Ajun-

tament, que fa que hi hagi un re-
presentant del consistori al Con-
sell d’Administració. La casa no es-
tava prou ordenada?
Fins ara estava al màxim d’ordena-
da possible i la nostra voluntat és
que ho estigui encara més. L’entra-
da de l’Ajuntament al Consell ha es-
tat una manera més de visibilitzar el
compromís del club amb la ciutat i
de la ciutat amb el club. Si algú ho
va entendre com una fiscalització ab-
soluta, no és així. El missatge que es

volia transmetre és que la Penya és
important per a la ciutat i és lògic
que l’Ajuntament tingui algú que es-
tigui al cas de com és el dia a dia del
club, tot i que no vingui cada dia a
les oficines.

Seguim desgranant l’acord amb
l’Ajuntament. En quin punt es
troba la compra dels terrenys es-
portius de Mas Ram per part del
consistori?
Complint els tràmits administratius
necessaris en aquesta mena d’ope-
ració. S’han demanat taxacions i
informes i segueix el seu camí. Hem
fet una oferta de venda i els tècnics
municipals han fet una visita d’ins-
pecció per comprovar l’estat de les

instal·lacions. Nosaltres hem taxat el
conjunt en 2,3 milions d’euros i l’A-
juntament va fer la seva pròpia ta-
xació, que estava lleugerament per
sota d’aquesta quantitat, però hi ha
altres condicionants a l’operació.
No és una compra que s’hagi de re-
soldre en un termini curt de temps.

Parlant d’operacions, molts clubs
esportius a l’Estat espanyol han
patit una crisi i han hagut de ven-
dre patrimoni. Durant la seva
presidència es duran a terme més
operacions urbanístiques?
Els terrenys de Mas Ram han estat
propietat del Joventut des de fa
molts anys i nosaltres no hem com-
prat res per fer negoci, simplement
hem realitzat un actiu. No tenim cap
intenció de fer cap mena d’operació
urbanística més. Una altra cosa és
que sorgeixi una oportunitat, encara
que tampoc l’estem buscant. La
nostra prioritat per augmentar els re-
cursos és amb la comercialització de
tot el que significa la Penya.

Seguim parlant d’economia. Ara
mateix quin deute té el club amb
Hisenda i quin és el full de ruta
que s’ha dibuixat per pagar-lo?
Hem aconseguit signar un acord sin-
gular amb l’Agència Tributària per als
pròxims vuit anys. En cadascun d’a-
quests haurem de pagar aproxi-
madament uns 400.000 euros, de
manera que afegint-hi interessos,
ajornaments i altres conceptes, es-
taríem parlant d’una suma total de
tres milions llargs. Ara està ordena-
da, però a banda hi ha els paga-
ments corrents d’IVA o d’IRPF.

Això implica que calen més fonts
d’ingressos. Una de les princi-
pals pot ser els patrocinis. S’ha
concretat si el nom de l’Ajunta-
ment sortirà a la samarreta del pri-
mer equip?
És una de les alternatives. Tant la nos-
tra voluntat com la de l’Ajuntament
és complir amb tots els passos legals
que cal complir i els requeriments,
de manera que és una opció, però
no és l’única. L’objectiu del consell no
és pidolar a l’Ajuntament. Creiem
que han de col·laborar amb nosal-
tres, però també hem de saber ma-
ximitzar els nostres recursos.

Una altra possibilitat seria tornar
a acollir espectacles o esdeveni-
ments no esportius a l’Olímpic. En
tornarem a veure aviat?
Sí, encara que tinc problemes per
definir ’aviat’. L’Olímpic té llicència per
a activitats esportives, de forma
que altres esdeveniments ja tenen
una limitació pel que fa a la quanti-
tat. Crec que en les darreres con-

verses amb els tècnics es va parlar de
poder acollir fins a 12 esdeveni-
ments no esportius a l’any. Tenim un
informe favorable dels Bombers en
aquest sentit i ara falten petites ac-
tuacions que cal executar i verificar.
Després, per a cada espectacle, cal-
dria una autorització especial. Que
una instal·lació com aquesta només
s’obri 16 cops a l’any és una barba-
ritat. Per fer grans concerts hi ha dues
possibilitats, Olímpic i Sant Jordi, i pel
que fa a les comunicacions no hi ha
color. Hem de ser capaços d’haver-
ho aconseguit l’any que ve.

Per acabar: el seu predecessor
Jordi Villacampa va presidir el
club durant 18 anys. Es veu aquí
el 2035?
Em jubilo [Riu]. No em poso termi-
nis. Sé que tinc un mandat i molta
feina per fer. El que volem és re-
conduir la situació, perquè fa anys
que la Penya està donant males no-
tícies, i volem que això canviï i que
comencin a passar coses bones. 

“Hem d’aconseguir

tornar a organitzar

actes no esportius 

a l’Olímpic el 2018”
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AGENDA SETMANAL
TOTA LA SETMANA
Matí-Tarda L’exposició de fotografies Objectiu

Natura obre una porta al món de la mà del
Grup de la Penya Fotogràfica Badalona. / Cen-
tre d’Estudis Marins de Badalona.

DEMÀ 21 DE JULIOL
21:00 La Brigada Stanbrook, una ONG colo-

menca, ha preparat un sopar d’aniversari amb
refugiats. El preu del tiquet és de 15 euros.
/ CEM Torribera. 

DILLUNS 24 DE JULIOL
18:00 Joan Boher i Núria Clemares s’encarreguen,

des de finals del mes passat, de la 10a edi-
ció del Rodamons, narracions d’històries
d’arreu del món. / Biblioteca del Fondo.

AVUI 20 DE JULIOL
21:00 Kirk Fletcher serà una de les grans atrac-

cions de la 23a edició del Festival de jazz de
Sant Adrià, que organitzarà l’associació
Amics del Jazz. / Jardins del Museu de la Im-
migració de Catalunya.

DISSABTE 22 DE JULIOL
Tot el dia El barri de La Catalana està a punt per

celebrar la seva festa major amb torneigs, ex-
hibicions de cultura popular, actuacions de
pallassos i una disco-mòbil.

DEMÀ 21 DE JULIOL
Nit En el marc de les festes de Sant Jaume, demà

es farà una nit de bingo popular i una exhi-
bició del Duo Dance Montgat-Tiana. / Parc del
Tramvia.

DIUMENGE 23 DE JULIOL
Matí La festa de l’escuma i l’homenatge a la gent

gran de Sant Maurici seran els dos darrers ac-
tes del calendari de les festes de Sant Jaume.
/ Parc del Tramvia.

FINS AL 22 DE JULIOL
Matí-Tarda Darrers dies en els quals es podrà

visitar l’exposició Aquarel·les de Tiana, una sè-
rie de pintures de Teresa Soldevila. / Sala d’Ex-
posicions Casal.

BADALONA MONTGAT TIANASANT ADRIÀSANTA COLOMA

Aquest diumenge es farà una de-
mostració de cant coral, del grup de
play-back i del grup de poesia com a
festa de final de curs. / Casal de Gent
Gran Joan Maragall.

S’acaben les activitats per 
ara al Casal Joan Maragall
Diumenge 23 de juliol a les 17:00

La darrera cita de les propostes de lleu-
re d’estiu de la Serra d’en Mena serà una
activitat anomenada Imagina i cons-
trueix el barri amb caixes. / Serra d’en
Mena.

‘Imagina i construeix el
barri amb caixes’ a la ciutat
Dimecres 26 de juliol a les 19:00

La vila es prepara per a un
nou torneig de futbol sala
Dimarts 25 de juliol a les 19:00

Ma vie de Courgette serà l’encarrega-
da de tancar el cicle de Cinema lliure
a la platja que va arrencar el passat di-
vendres 7. / Platja de l’Estació.

‘Ma vie de Courgette’ clou el
cicle de Cinema lliure a la platja

Demà 21 de juliol a les 21:00

El Tiana FS ha preparat una nova edi-
ció del torneig de futbol sala, un dels
esports més divertits i dinàmics. /
Poliesportiu Municipal.

Durant bona
part de l’estiu, la
situació econò-
mica del CF Ba-
dalona va fer
que els aficionats
observessin, im-

potents, com la majoria d’equips
de Segona B es reforçaven i el
mercat escapulat estava aturat,
però des de dijous passat les ofi-
cines han tret fum anunciant re-
novacions i incorporacions des-
prés d’haver arribat a l’acord amb
l’Ajuntament. 

A més, tal com pretenia Ma-
nolo González, l’equip va tornar
a la feina dilluns passat de cara
a preparar un nou curs en el
qual, com a mínim, l’equip aspira
a repetir l’excel·lent campanya
2016-17 amb l’avantatge que
implica jugar al nou Municipal
de Badalona des de principis
del campionat.

La gespa de l’estadi ja acull els
jugadors badalonins, que des-
prés de completar les primeres
sessions de preparació durant
aquests dies començaran a co-
nèixer les seves sensacions di-
mecres que ve a la Ciutat Espor-
tiva Dani Jarque, a Sant Adrià, en
el primer amistós de la pretem-
porada contra l’Espanyol B. Des-
prés del matx contra el filial pe-

riquito, els escapulats debutaran
en competició oficial a la Copa Ca-
talunya absoluta (diumenge que
ve contra el Granollers a casa),
mentre que la participació al Tor-
neig d’Històrics i els amistosos
contra el Cerdanyola i el Santfe-
liuenc (amb l’asterisc de la Copa)
seran les altres cites fixes de la pre-
temporada.

ARRIBADES I SORTIDES
La darrera setmana, però, el Ba-
dalona ha estat semblant a un ae-
roport, amb jugadors que agafa-
ven les maletes i d’altres que ate-
rraven. Moha, per exemple, ha
deixat 10.000 euros a la caixa i ha
fitxat pel Barça B.

Dijous passat mateix, quan es
va fer oficial l’acord, l’equip va
anunciar les renovacions de Mo-
rales, Robusté, Maestre, Moyano,
Lao, Parera i Serramitja, peces
claus per a González, i a partir de
divendres passat va començar el
degoteig de fitxatges.

De moment, les cares noves
per a la plantilla són el porter Raúl
Marqueta i Kevin Lacruz (Ebro),
Carlos Albarrán (Llagostera), Ál-
varo Vega (Linares), Juanjo Ciér-
coles (Sabadell), Néstor Querol
(Atlètic Saguntí), Robert Simón
(Sant Andreu), Rubén Sánchez
(Racing) i Adrián Rivas i Rubén
Enri (Espanyol), tot i que la plan-
tilla encara no està tancada.

Morales complirà la seva tercera temporada al club. Foto: CFB

El CF Badalona 2017-18 
ja ha començat a caminar

L’Adrianenc coneixerà
avui el calendari de la lliga

La temporada
2016-17 s’ha
tancat amb
s e n s a c i o n s
molt ositives
per a l’Hand-

bol Adrianenc, però el club vol
mirar cap al futur i el més im-
mediat, el del curs 2017-18, co-
mençarà a definir-se aquesta tar-
da, amb el sorteig del calendari de
Primera estatal masculina.

Així, els homes que a partir
del curs que ve entrenarà Lo-
renzo Rueda coneixeran els seus
rivals en una nova temporada a
la categoria de bronze de
l’handbol estatal.

El curs passat, amb Pedro
Pérez a la banqueta, els liles
van plantar-se a la fase d’ascens,
que es va jugar a Alacant, però
no van poder certificar l’ascens
a la Divisió de Plata.  

L’Snatt’s Sant Adrià ja està
inscrit a la Lliga Femenina 1

Per considerar
el Femení Sant
Adrià com a
equip de Lliga
Femenina 1 no-
més faltava una

formalitat, la confirmació oficial
per part de la Federació espan-
yola de bàsquet (FEB) i aquesta
va arribar abans-d’ahir.

Cap a les 2 del migdia, el club
va emetre un comunicat asse-
gurant que ha rebut la confir-
mació per part de la FEB que
tota la documentació aportada
per formalitzar la inscripció és
vàlida i que, per tant, tant Dani
Poza com Fabián Téllez tenen
llum verda per començar a pre-

parar la primera temporada del
club en la màxima categoria del
bàsquet de l’Estat espanyol.

El director esportiu i el nou
tècnic lila ja coneixen el calendari
(tot i que les dates dels partits en-
cara s’han de sortejar): el conjunt
lila debutarà a la primera divisió
durant el cap de setmana del 30
de setembre i l’1 d’octubre (amb
media day inclòs, com es fa en
les lligues més potents del con-
tinent) i hauran de competir
amb els millors equips d’Es-
panya com a mínim fins a finals
de març, quan començarà el
play-off pel títol. L’altre repte
serà la Copa de la Reina, que es
jugarà entre el 19 i el 21 de gener.
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